Executive Summary

The Department of Foreign Affairs and International trade invited Decima research to conduct a national survey to explore Canadians’ impressions, attitudes, and priorities with regard to International Trade and related issues. 

This research, conducted between March 15 and 25, 2007, involved the completion of a telephone survey 18 minutes in length, among a random sample of 1,202 Canadians.  Outlined below are the key findings from this research.

The Role and Impact of Trade on Canada

As a point of departure, the results of this study suggest that there is a nearly universal belief among Canadians that international trade is making an increasingly important contribution to Canada’s economy. More than three in four Canadians (78%) believe that trade has become a more important contributor to the economy over the past decade, while only 6% believe that trade is making a less important contribution over that period. 

Despite the nearly universal sentiment about the growing role and importance of international trade, the data reveals some notable differences about the extent to which various parts of the economy and society benefit from the advance of trade.


More than eight in ten (83%) believe that large companies have benefited greatly from expanded Canadian trade, and that the economy as a whole has similarly benefited (75%). However, views about the benefits of trade tend to be more muted for others in society. 44% perceive that small and medium sized companies have benefited significantly, and 36% believe that the advance of Canada’s international trade has significantly benefited them and their families. 

The gaps in perception about the benefits of trade accruing to larger companies versus other groups in society are most notable in Quebec and BC, where respondents in those provinces tend to be more likely to believe that larger businesses are benefiting greatly, and less likely to believe that smaller businesses and individual households are benefiting.

Looking at specific benefits, trade tends to be seen as a force that fosters Canadian competitiveness internationally, specifically the advance of research and development/innovation among Canadian companies. In addition, there is evidence in this research that many Canadians make a connection between trade and jobs, with 55% indicating that trade has had a positive impact in this area (compared to 25% that indicate that trade has had a negative impact on jobs).

NAFTA and Globalization

Perhaps as a testament to the increase in the perceived impact of international trade on the Canadian economy, over eight in ten Canadians indicated that they knew of the NAFTA trade agreement, and recognized and could provide impressions of the term “globalization”. 

Impressions of the NAFTA agreement show a similar kind of divergence in perceived impact as found in the section of the study that touched on trade in general, but with a slightly more sharply negative view among some. About twice as many Canadians (46%) believe the NAFTA agreement has had a positive impact on Canada than those that say the agreement has yielded a negative impact (28%). However, opinion is quite polarized in terms of how they feel the NAFTA agreement has impacted individual Canadians: 37% say the impact has been positive, but 35% say it has been negative. 

Residents of Alberta are the most likely to suggest the agreement has had a positive impact (on Canada as well as individual Canadians), but residents of BC are the least likely to believe this is the case. In BC, 41% of respondents indicated that they believe the NAFTA agreement has had a negative impact on individual Canadians, likely owing to fallout from the long trade dispute over softwood lumber. 

Opinion is similarly polarized about whether Canada, the US, and Mexico ought to expand the NAFTA agreement. 36% indicate that the parties ought to expand the scope of the agreement, 22% believe it should remain as it is, and the plurality, 38%, are more of a view that the parties should act more independently in terms of trade, ostensibly with a view to diversifying trade relationships. 

Indeed, other data in the study reveals concern about the level of dependence that the Canadian economy has on the US market. The data reveals a significant level of unease about the dependence that the Canadian economy has on the US market, and with it a view that Canadian government efforts should pursue diversification of trade markets at least as strongly as it pursues advancement of the Canada-US trade relationship. 

Impressions of DFAIT’s Trade Activities

Opinion is decidedly mixed among Canadians on the extent to which the Department of Foreign Affairs and International Trade is serving Canada’s trade interests well. 

One in three Canadians (33%) indicate that they believe that DFAIT is doing a good job, whereas 27% hold the view that the department is not meeting expectations in this area. Underlying this view is the fact that 34% of Canadians believe that the government of Canada does not do enough to defend Canada’s international trade interests, a number that correlates highly with awareness of the softwood lumber dispute and agreement. 

Trade Priorities 

Looking toward the future, the study explored potential priority areas for the department of international trade, as well as potential countries/regions with which they believe the department should explore future trade agreements. The results revealed that all of the stated priorities garnered fairly high levels of support, and none engendered strong resistance. 

The top priorities which Canadians assign to the department were as follows:

· Ensuring that all parties to trade agreements with Canada live up to their commitments under those agreements (77% placed this as a high priority, 44% as a top priority). In the wake of the softwood lumber dispute, and the questions which that issue raised in the media about the NAFTA dispute settlement mechanism, perhaps it is not surprising that this was seen as the top priority.

· Providing services to help SMBs gain benefits from trade (76% placed this as a high priority, 30% as a top priority). This finding we believe is consistent with the earlier finding that some Canadians believe that smaller businesses are not benefiting as much from trade as larger businesses are. 

Negotiating free trade agreements with other countries ranked slightly lower than the other potential priority areas included in the study, but the difference was more a matter of degree of support than resistance. Two thirds (66%) indicated this should be a high priority area, whereas 16% viewed it as a lower priority. 

The survey invited respondents to rate specific countries/regions that the department of international trade might pursue stronger trade ties with. The results suggest that the broadest interest (by a significant margin) is in pursuing further trade ties with Europe. Other countries which have been suggested by experts as potential trade partners, such as China and India, received some, if not overwhelming interest among Canadians. 

One of the more challenging aspects of international trade regards the issue of balancing Canada’s human rights goals with its international trade goals. The survey sought guidance from Canadians on how to balance these interests. 

Respondents were given a description of four broad policy approaches that might be pursued in addressing these issues. Below are the four tested approaches, along with the overall results. The results suggest that while there is no universally held view, the idea of using trade sanctions to exert pressure is the most widely accepted approach, followed by the idea of using trade as a tool to foster openness and democratic reform. More extreme approaches tend not to be where most Canadians wish their government to be in addressing these questions. 

· Refuse to trade with countries altogether that are deemed to be contravening human rights (20%) 

· Using trade sanctions to exert pressure on those countries that are deemed to be contravening human rights (40%)

· Continue to trade with these countries, with trade and openness to help leverage democratic reform (29%)

· Focus on trade objectives exclusively, without regard for a country’s human rights record (7%)

Foreign Investment

While Canadians appear to be broadly supportive of further advances in international trade, there are some notable findings that the survey reveals in terms of foreign investment into Canada, and investment into foreign countries by Canadian companies. 

· With regard to foreign investment into Canada, Canadians express a mix of sentiments, which overall point to a level of trepidation about the benefits and drawbacks of such investment. While there is broad recognition that foreign investment creates jobs and stimulates the economy, there is also pronounced concern that more Canadian companies will fall under control of multi-national companies. On balance, most believe that the benefits and drawbacks of further foreign investment into Canada are about equal.

· With regard to investment by Canadian companies internationally, Canadians tend to express a clearer sense that the benefits outweigh the drawbacks. The data reveals that many Canadians view international investment as a necessary means of being competitive, to secure its position in (and in relation to) emerging markets like China and India. 

Résumé

Le ministère des Affaires étrangères et du Commerce international a confié au Centre de recherche Décima le mandat d’effectuer un sondage d’envergure nationale afin de connaître les impressions, les attitudes et les priorités des Canadiens concernant le commerce international et les enjeux connexes.

D’une durée de 18 minutes, le sondage a été effectué par téléphone du 15 au 25 mars 2007 auprès de 1 202 Canadiens sélectionnés de façon aléatoire. Les principaux résultats de l’étude sont présentés ci-dessous.

Rôle et impact du commerce international sur le Canada

Tout d’abord, les résultats du sondage suggèrent que les Canadiens sont quasi unanimes au sujet de la contribution toujours plus importante du commerce international à l’économie du pays. Plus de trois Canadiens sur quatre (78 %) croient qu’au cours des dix dernières années, le commerce international est devenu un facteur plus important pour l’économie, alors que seuls 6 % des répondants croient qu’il est devenu moins important au cours de cette même période.

Malgré cette quasi-unanimité concernant l’accroissement du rôle et de l’importance du commerce international, les données révèlent des différences sensibles au chapitre des avantages économiques et sociétaux découlant de ces avancées économiques.

Plus de huit répondants sur dix (83 %) croient que les grandes entreprises ont beaucoup profité de la poussée du commerce canadien, à l’instar de l’ensemble de l’économie canadienne (75 %). Toutefois, les opinions concernant les effets du commerce international sur les autres groupes de la société sont plus tempérées. 44 % des répondants croient que les petites et moyennes entreprises en ont beaucoup profité et 36 % des répondants croient que la croissance du commerce international a grandement profité à eux et à leur famille.

Au Canada, l’écart entre la perception des avantages du commerce international pour les grandes entreprises et les autres groupes de la société est le plus grand au Québec et en Colombie-Britannique, où les répondants croient que les grandes entreprises profitent plus du commerce international que les petites et moyennes entreprises ou que les particuliers.
En observant plus attentivement certains avantages précis, le commerce international est généralement perçu comme une force motrice de la compétitivité canadienne à l’échelle internationale, particulièrement le développement des technologies et l’innovation au Canada. En outre, les résultats du sondage indiquent qu’un grand nombre de Canadiens voient un lien entre le commerce international et l’emploi; en effet, 55 % des répondants indiquent que le commerce international a un impact positif sur le nombre d’emplois au Canada (comparativement à 25 % des répondants qui croient qu’il a plutôt un impact négatif).

ALENA et mondialisation

Probablement en raison de l’accroissement de l’impact perçu du commerce international sur l’économie canadienne, plus de huit Canadiens sur dix indiquent l’accord de l’ALENA; ils connaissent également le terme mondialisation et sont capables d’indiquer ce qu’ils en pensent.

Les impressions à l’égard de l’impact de l’ALENA sont tout aussi divergentes que les impressions à l’égard de l’impact du commerce en général, mais quelques-uns en ont une opinion franchement plus négative. Le nombre de Canadiens (46 %) qui croient que l’ALENA a eu un impact positif sur le Canada est près du double du nombre de répondants qui croient plutôt qu’il a eu un impact négatif sur le Canada (28 %). Cependant, les opinions concernant l’impact de l’ALENA sur les Canadiens eux-mêmes sont passablement polarisées : 37 % des répondants croient qu’il a eu un impact positif, mais 35 % d’entre eux croient qu’il a eu un impact négatif.

Les résidents de l’Alberta sont plus susceptibles de croire que l’ALENA a eu un impact positif (tant sur le Canada que sur les Canadiens) et les résidents de la Colombie-Britannique sont ceux qui sont les moins susceptibles de le croire. En Colombie-Britannique, 41 % des répondants indiquent croire que l’ALENA a eu un impact négatif sur les Canadiens, probablement à cause du long différend sur le bois d’œuvre.

Les opinions sont tout aussi polarisées sur la question d’étendre l’Accord de libre-échange entre le Canada, les États-Unis et le Mexique à d’autres secteurs. 36 % des répondants croient que les parties devraient étendre la portée de l’accord, 22 % croient que l’accord devrait rester tel quel et 38 %, soit la pluralité des répondants, croient que les parties devraient être plus autonomes les unes des autres, sans doute afin de diversifier les relations commerciales.

En effet, d’autres données de l’étude révèlent des préoccupations à l’égard du niveau de dépendance de l’économie canadienne envers le marché américain. Ces données révèlent même un inconfort marqué à l’égard de cette dépendance et les répondants croient que le gouvernement canadien devrait chercher à diversifier ses marchés tout aussi activement qu’il cherche à renforcer les relations commerciales canado-américaines.

Impressions à l’égard des activités commerciales du MAECI

Les Canadiens ont vraiment des opinions mitigées concernant le travail accompli par le ministère des Affaires étrangères et du Commerce international pour défendre les intérêts canadiens.

Un Canadien sur trois (33 %) indique croire que le MAECI s’acquitte bien de sa tâche, alors que 27 % des répondants croient que le MAECI ne répond pas aux attentes. Derrière tout cela, 34 % des Canadiens croient que le gouvernement du Canada n’en fait pas assez pour défendre les intérêts commerciaux du Canada, nombre intimement lié à la connaissance qu’ont les répondants du différend sur le bois d’œuvre et de l’accord intervenu.

Priorités associées au commerce international

L’étude a également exploré les priorités sur lesquelles le ministère du Commerce international devrait se concentrer pour les années à venir ainsi que les pays et les régions avec lesquels le Canada devrait négocier d’autres accords commerciaux. Les résultats révèlent que toutes les priorités proposées ont recueilli un appui assez solide de la part des répondants et qu’aucune n’a fait l’objet d’une forte contestation.

Parmi les principales priorités que les Canadiens attribuent au ministère, notons :

· Faire en sorte que toutes les parties qui ont des ententes commerciales avec le Canada respectent leurs obligations (77 % des répondants y accordent une grande priorité et 44 % en font la priorité la plus élevée). Dans la foulée du différend sur le bois d’œuvre et de la polémique soulevée dans les médias concernant le mécanisme de règlement des différends prévu par l’ALENA, il n’est pas surprenant de constater que les répondants placent cette priorité en tête de liste.

· Offrir des services aux PME pour les aider à profiter du commerce international (76 % des répondants y accordent une grande priorité et 30 % en font la priorité la plus élevée). Ces données concordent, selon nous, avec les données antérieures selon lesquelles les Canadiens ne croient pas que les PME profitent autant du commerce international que les grandes entreprises.

Dans cette étude, la négociation d’ententes de libre-échange avec d’autres pays est perçue comme étant une priorité moins importante, mais la différence se situe plus dans le niveau d’appui que dans le niveau de résistance. Les deux tiers des répondants (66 %) y accordent une grande priorité, alors que 16 % d’entre eux y accordent une faible priorité.

Les répondants devaient par la suite évaluer des pays ou des régions précises avec lesquels le ministère du Commerce international pourrait établir des relations plus étroites. Les résultats suggèrent que l’Europe (par une marge importante) est la région avec laquelle le Canada devrait établir des relations plus étroites. Les autres pays proposés par les experts comme partenaires commerciaux possibles, par exemple la Chine et l’Inde, ont suscité un certain intérêt, quoique modéré, chez les Canadiens.

Au Canada, l’un des aspects les plus délicats du commerce international est la conciliation des objectifs nationaux en matière de droits de la personne avec ceux du commerce international. Le sondage a cherché conseil auprès des Canadiens pour savoir comment concilier les deux.

Quatre grandes approches politiques qui pourraient encadrer les questions de droits de la personne ont été décrites aux répondants. Les quatre approches et les résultats globaux sont indiqués ci-dessous. Les résultats laissent sous-entendre qu’aucune de ces approches ne fait l’unanimité. L’idée de recourir à des sanctions commerciales pour exercer des pressions est l’approche la plus populaire, suivie de l’idée d’utiliser le commerce pour favoriser l’ouverture et les réformes démocratiques. Par ailleurs, la plupart des Canadiens ne souhaitent pas que le gouvernement du Canada adopte les politiques les plus extrêmes pour régler ces questions.

· Refuser de commercer avec les pays qui contreviennent aux droits de la personne (20 %)

· Recourir à des sanctions commerciales pour exercer des pressions sur les pays qui contreviennent aux droits de la personne (40 %)

· Continuer à commercer avec ces pays, car l’ouverture et la croissance économique pourraient mener à des réformes démocratiques (29 %)

· Se concentrer sur le commerce nonobstant leur dossier en matière de droits de la personne (7 %)

Investissements étrangers

Alors que les Canadiens semblent appuyer fortement la croissance du commerce international, le sondage révèle certains résultats intéressants concernant les investissements étrangers au Canada et les investissements des entreprises canadiennes dans les pays étrangers.

· Concernant les investissements étrangers au Canada, les opinions des Canadiens sont mitigées, ce qui, somme toute, indique leur niveau de fébrilité concernant les avantages et les inconvénients de tels investissements. Alors que plusieurs reconnaissent que les investissements étrangers créent des emplois ici et stimulent l’économie du pays, il faut noter que la possibilité que plus d’entreprises canadiennes tombent sous le joug de multinationales étrangères soulève d’assez grandes inquiétudes. Par contre, la plupart des répondants croient que les avantages et les inconvénients d’un accroissement des investissements étrangers au Canada s’équilibrent.

· Concernant les investissements des entreprises canadiennes dans les pays étrangers, les Canadiens semblent y voir plus d’avantages que d’inconvénients. Les données révèlent qu’un grand nombre de Canadiens croient que les investissements à l’étranger sont nécessaires afin de demeurer concurrentiel, de se positionner dans les marchés en émergence comme la Chine et l’Inde et de leur faire face sur la scène internationale.

